
Skal man lave en film eller et
videoprogram, og ikke har
prøvet det før, er der mange
ting, man skal sætte sig ind i.
Der vil helt sikkert opstå en
række problemer, som skal lø-
ses, ofte her og nu.

Allerførst er det vigtigt at
beslutte sig for, hvilket medie,
der egner sig til at fortælle det,

s{

man gerne vil have fortalt og
til netop den gruppe menne-
sker, man gerne vil have i tale:
Skal man bruge film? video?
Iyd/dias? plancher? løbesed-
ler? teater? aktioner? osv.

I hvilken situation eller
sammenhæng skal det, man
vil fortælie, bruges: Ved store
møder? I små studiegrupper?

Ved dagligstueforevisninger? I
skoleklasser? osv.

Disse overvejelser er absolut
nødvendige, for film og video
egner sig ikke til hvad som
helst, og der er allerede produ-
ceret alt for mange film og vi-
deoprogrammer, hvor ,bud-
skabetn havde haft større
chancer i andre medier.

Å-t- .i4

Ir.-
l-* ;

.;
S'-'' -\



,-t

3 vigtige overvejelser
Hvis man nu er sikker på, at
film eller video er den absolut
bedste måde at formidle sine
ideer på, eller at man kun ved
det levende billedes hjælp kan
få fortalt sin historie, så er den
næste overvejelse, om man
skal vælge super 8-film eller
video. (16 mm-film vil jeg ikke
anbefale amatører at gå i gang
med, for det er en meget kost-
bar produktionsproces, der
kræver stort og professionelt
udstyr og er betydeligt van-
skeligere at håndtere eird 8
mm).

Man kan ikke sige, at det
ene medie er bedre end det an-
det. Det, man skal lægge vægt
på, når man vælger mellem
film og video, er følgende:

Hvordan skal produktionen
bruges, altså i hvilke forevis-
ningssituationer skal den ind-
ga(

Err super S-fremviser af god
kvalitet kan sagtens klare-en
tilskuerskare på over 100 per-
soner. Video derimod, egner
sig bedre til mindre forsamlin-
ger. Det er svært at være mere
end 30 personer om en TV-
skærm.

På den anden side kræver
en filmforevisning, at der kan
mørklægges, hvad man jo ikke
behøver ved en TV-forevis-
ning.

Den anden overvejelse, man
må gøre sig, ipden man beslut-
ter sig for film eller video, er,

hvordan man vil distribuere
sin produktion.

Hvis man selv vil >følge den
på vej< og være til stede ved
forevisningerne for at kunne
indlede en debat eller besvare
spørgsmåI, så kræver det, at
man har adgang til en film-
fremviser eller en TV-båndop-
tager.

Vælger man derimod >fri<
distribution, dvs. at man ud-
byder filmen til leje for inter-
esserede nkunder<, så kan man
godt komme i nogen vanske-
ligheder med super 8-film og
video, idet de eksisterende
distributionscentraler er base-
ret på udlån af 16 mm-film.

Faktisk er Dansk Filmcen-
trum i København det eneste
sted, hvorfra der distribueres
super 8-film og video-kasset-
ter.

Statens Filmcentral, som er
den statslige distributions-
central for film, påtager sig ik-
ke at distribuere hverken su-
per 8-film eller videokassetter.

Den tredje overvejelse, in-
den valg mellem 8 mm-film og
video, er, hvad der egner sig
bedst i optagesituationen.

For visse produktioner kan
det være afgørende, at man
kan se resultatet umiddelbart
efter optagelsen, og her skal
man selvfølgelig vælge video i
stedet for film.

Men i praksis vil ens medie-
valg jo ofte være bestemt af,
hvilket udstyr man har adgang
til.

Økonomiske aspekter
Det er meget kostbart at an-
skaffe et anlæg til produktion
og redigering. Et video-anlæg
koster mindst 200.000 kr., og
et super 8 mm-udstyr, der kan
det samme, koster mindst
45.000 kr.

Så problemet er nok hoved-
sageligt, hvordan man kan lå-
ne sig frem. Et af de få steder,
hvor man seriøst arbejder med
luper 8 og med udviklingen af
dette medie er Arhus Film-
værksted. Her kan man hen-
vende sig og få råd og vejled-
ning om selve produktionen,
både teknisk og indholdsmæs-
sigt. Man kan også få tips om,
hvor man eventuelt vil kunne
hente økonomisk støtte til sit
filmprojekt. Værkstedet råder
over et anlæg til både produk-
tion og redigering.

Hvad kræver super 8?
Hvor videobåndene kan bru-
ges igen og igen, kan en film jo
kun bruges 6n gang. Og råfilm
til super 8 er dyre (ca. 90 kr.
inkl. fremkaldelse for en film
på 2r/z min.). Filmlængden på
2Vz min. gælder for en fremfø-
ringshastighed i kameraet på
24 bill. pr. sek. Det er den ha-
stighed man skal vælge, da det
giver den bedste lyd- og billed-
kvalitet, samt mulighed for at
få filmen rblæst op< til 16 mm
af hensyn til distribuerings-
mulighederne.
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Når man lægger sit budget
for filmen, skal man altså ind-
regne råfilmprisen. Da man
regner med et råfilmforbrug
på ca. 3 gange den færdige
films længde, betyder det, at
en film på 20 min. kræver et
råfilmforbrug på 60 min., altså
en udgift til film alene på mere
end 2.000 kr. Hertil kommer
så udgifterne til kopiering,
lydbånd m.v.

Man skal derfor ret præcist
vide, hvad man vil optage, og
det betyder, at man skal have

et meget præcist manuskript
og en drejebog (dvs. optage-
rækkefølge). Man må have
gjort sig helt klart, hvad det
er, man vil fortælle.

Man må også sætte sig
grundigt ind i teknikken. Hvor
videobåndoptageren automa-
tisk optager lyd og billede syn-
kront, optager super 8-kame-
raet kun billedet, mens en
båndmaskine optager lyden
separat. Synkronismen mel-
Iem billedet og lyden opnår
man ved at slutte båndoptage-

det, hvilket vanskeliggør klip-
ningen af filmen. Jeg vil anbe-
fale, at man, inden man går i
gang med et filmprojekt, selv-
følgelig læser de instruktions-
beskrivelser, der følger med
udstyret, men også læser bø-
ger om smalfilm. Vær kritisk,
for bøgerne forsøger tit at ef-
terligne såkaldt professionelle
produktionsmetoder, med alle
faldgruberne af eksisterende
medieopfattelser. For det me-
ste står der noget om optage-
teknik, som man kan have
glæde af, og som kan sikre, at
man kommer hjem med accep-
table billeder og lyd første
gang.

Under alle omstændigheder
skal man starte med at optage
et par ruller film for at prøve,
hvordan det er at holde et ka-
mera i hånden; og man skal
prøve alle kameraets forskelli-
ge funktioner. De penge, det
koster, er hurtigt tjent ind i
den anden ende.

Dårlig planlægning koster
også megen tid ved klippebor-
det.

Mange ærgrelser kunne væ-
re undgået ved større omtanke
i manuskriptfasen og under
optagelserne.

Husk at baggrunden for go-
de film - og hermed mener jeg
film, der bedst muligt kommu-
nikerer rbudskabet< - er et
grundigt arbejde med stoffet
og en stor viden om sit appa-
raturs muligheder og begræns-
ninger.

ren direkte til
kameraet. Husk
at bruge et klap-
træ i starten af
hver optagelse.
Det markeres
både på billedet
og lyden og bru-
ges under redige-
ringen til at fin-
de synkronismen
i optagelsen.

Man kan i dag
få kameraer, der
også optager lyd,
men problemet
opstår i redige-
ringsfasen, idet
lyden er for-
skudt 18 billeder
i forhold til bille-
Storyboard-
eksemplet er fra
TV-teatrets opførel-
se af oDr. Knock<.
Det er gengivet fra
bogen nTV-sceno-
grafi< af Jørn Matt-
hiassen.


